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میوه الگوی کشت چه بود؟
مجتبی خیام نکویــی، رئیس ســازمان تحقیقات و ترویج 
کشاورزی می گوید: سال گذشــته الگوی کشت فقط برای 
محصولات زراعی تدوین شد، ولی امســال این الگو شامل 

محصولات باغبانی هم می شود.
 او با اشــاره به چالش آبی کشــور و میزان مصرف آب در 
بخش کشــاورزی می افزاید: اگر می خواهیم کشــاورزی 
را دانش بنیــان کنیم باید میزان اســتفاده از آب را کاهش 
 دهیم، از این روی در برنامه هفتم هم پیش بینی شــده که
۸۲ میلیــارد مترمکعب بــه ۶۵ میلیارد در پایــان برنامه 
 کاهــش پیــدا کنــد و دقیقــاً ایــن در الگوی کشــت

دیده شده است. 
معاون وزیر جهادکشاورزی درباره آخرین وضعیت اجرای 
طرح ملی الگوی کشت در کشــور توضیح می دهد که سال 
گذشته الگوی کشت را فقط برای محصولات زراعی تدوین 
کردیم. از ۱۲۵ میلیــون تن تولید بخش کشــاورزی ۸۲ 
میلیون تن آن حوزه زراعت است و حدود ۲۳ یا ۲۴ میلیون 
تن آن حوزه باغبانی است که اتفاقاً باغبانی نیازمند اجرای 
الگوی کشت مهم تری اســت. نکویی با بیان اینکه امسال 
الگوی کشت را تا یک ماه شــاید هم کمتر ابلاغ می کنیم، 
تأکید کرد:الگوی کشت امســال محصولات باغبانی را هم 

شامل می شود.
اجرای فاز نخست طرح الگوی کشت برای نخستین بار در 
تاریخ اقتصاد کشاورزی ایران در مهر سال گذشته یک گام 
به جلو به شمار می رود مشروط به اینکه میوه اجرای چنین 
طرحی نمایان باشد و وزارت جهادکشاورزی گزارش شفاف 
ارائه دهند که در این یک سال چه تغییری از حیث بهره وری 

و مدیریت منابع آب صورت گرفته است. 
   به گزارش مرکز پژوهش هــای مجلس یکی از اهداف اصلی 
مدنظر طرح الگوی کشت حمایت از توسعه تولید محصولات 
اساسی با هدف رفع وابستگی به واردات بوده و پیاده سازی  
این الگو مستلزم جامع نگری در همه ابعاد اثرگذار و اثرپذیر 
است که ازجمله آنها می توان به خودکفایی، امنیت غذایی، 
آمایش ســرزمین اشــاره کرد و بــدون آینده نگری جامع 

نمی توان انتظار تغییرمحسوس داشت. 
یکــی از ابهام هــای مطــرح درخصوص طرح یادشــده، 
برآوردهای غیر واقع بینانه از آب قابل برنامه ریزی است که 
شفاف سازی وزارت جهادکشاورزی می تواند چالش های آن 
را برطرف سازد. از این منظر باید مشخص شود که الگوی 
کشت برای چه سطحی )مزرعه، روســتا، شهر یا استان( 
تدوین شده اســت؟ وزارت جهادکشاورزی تناسب اراضی 
و اقلیم و شرایط اقتصادی-اجتماعی در سطح روستاهای 
کشور را چگونه برای الگوی کشت ارزیابی می کند؟ اجرای 
طرح مهم الگوی کشــت بدون پایش و نظارت بر یافته ها 

راهگشا نخواهد بود.

تغییر ناظر بانک ها
محمدرضــا فرزین، رئیــس کل بانک 
مرکزی دیروز تصمیم بــه تغییر یکی 
از کلیدی ترین معاونت های این بانک 
گرفت و با کنار گذاشتن ابوذر سروش، 
این مسئولیت را به فرشــاد محمدپور سپرد. معاون جدید 
نظارت بانک مرکزی که پیــش از این با حکم رئیس کل در 
۲7دی  سال ۱۴0۱ به عنوان معاون توسعه مدیریت و منابع 
این بانک منصوب شــده بود، در کمتر از ۶ ماه مسئولیتی را 
قبول کرده کــه باید دید چه تغییــری در فرایند نظارت بر 

بانک ها حاصل خواهد شد.
معاونت نظارت بانک مرکزی را شاید بتوان پس از معاونت 
ارزی، یکی از کلیدی ترین و البته حساس ترین پست های 
بانک مرکزی قلمداد کرد چرا که درصورت انتخاب مســیر 
صحیح می توان جلوی انحراف بانک ها را گرفت و از ناترازی 

جلوگیری کرد. 
نخســین بار این محمود بهمنی رئیس کل اســبق بانک 
مرکزی بود که در ۳0 آبان ۱۳90از تشکیل معاونت نظارت 
در این بانک خبــر داد و پس از آن بود کــه در چارت بانک 
مرکزی و اعضای هیأت عامل، معاون نظارت هم قرار گرفت. 
معــاون جدید نظارت ایــن بانــک فارغ التحصیل دکتری 
حســابداری از دانشــگاه تهران، مدرس همین دانشکده با 
۱۶سال ســابقه در حوزه های مالی، حسابرسی و مدیریتی 
است که قبل از تصدی مســئولیت در بانک مرکزی، عضو 

هیأت مدیره و هیأت عامل بانک کارآفرین بوده است.
یکی از وعده هــای بر زمین مانده فرزین، ســامان دادن به 
وضعیت بانک های ناتراز است و شاید تغییر رخ داده در حوزه 
نظارتی بانک مرکزی به این معنا باشد که قرار است اتفاقاتی 
متفاوت با گذشــته در عرصه نظارت بر بازار پول رخ دهد و 
با این حســاب باید منتظر ماند و دید که برنامه محمدپور 
چیست. در طول یک دهه اخیر بانک مرکزی در حوزه نظارت 
و سامان دادن به بازار غیرمتشکل پولی با چالش های زیادی 
مواجه بوده که دستاورد آن را می توان در جمع کردن بساط 
مؤسسات اعتباری غیرمجاز و البته ادغام بانک های نظامی 

در بانک سپه قلمداد کرد. 
حال فرصت تاریخی در اختیار فرزین و همکارانش در بانک 
مرکزی قرار دارد تــا دور از هیاهو و برخوردهای ســلبی و 
قهری، به اصلاح نظام بانکی بپردازند و نشان دهند در نظارت 
بر بانک ها، به قاعده عمل می کننــد. محمدپور اگر بخواهد 
موفق باشد، لازم است که رویه معاون پیشین نظارت بانک 
مرکزی را کنار بگذارد و با ارزیابی دقیق از وضعیت شــبکه 
بانکی، به درســتی تصمیم بگیرد. انتظار می رود نظارت بر 
بازار پول سلیقه ای نباشد و هدف از نظارت اصلاح فرایندها، 
جبران خطاها و رفع گرفتاری ها طبق استانداردها و مقررات 

شفاف باشد.

70درصد آب شرب، پساب می شود
براســاس آمارهای وزارت نیرو، 70 درصد آب شرب مصرفی 
در کشور به پســاب تبدیل می شــود و چنانچه این بخش با 
تصفیه خانه های مدرن مدیریت شود، می تواند جایگزین بسیار 
خوبی برای بخشی از آب مصرفی ازجمله صنایع باشد. به گزارش 
همشهری، در لایحه برنامه هفتم توسعه، سیاست هایی برای 
بازچرخانی پساب مدنظر قرار گرفته و مشاور وزیر نیرو آن را نقطه 
برجسته و هوشمندانه این برنامه می داند که فاضلاب خانگی را از 
تهدید زیست محیطی به یک فرصت تبدیل می کند. حمیدرضا 
جانباز می گوید: موضوع استفاده بهینه از آب برای بخش صنایع 
و سایر مصارف تحت عنوان بازچرخانی پساب نقطه برجسته و 
هوشمندانه طراحی شده در لایحه برنامه هفتم توسعه است. او 
می افزاید: اگر با تصفیه خانه های مدرن، پساب تولیدی در کشور 
که معادل 70 درصد آب شرب مصرفی کشور است، مدیریت و 
بازچرخانی شود، می تواند جایگزین بسیار خوبی برای بخشی از 
آب مصرفی ازجمله صنایع باشد. جانباز معتقد است: با پیشبرد 
این امر فاضلاب خانگی که به عنوان یک تهدید زیست محیطی 
شناخته می شود، تبدیل به یک فرصت زیست محیطی خواهد 
شد و در نخســتین نتیجه آن از برداشــت بی رویه از آب های 

زیرزمینی و در ادامه فرونشست زمین جلوگیری می شود.

گرانی تخم مرغ یا گرانفروشی؟
رصد بازار نشــان می دهد کــه قیمت تخم مــرغ در چند روز 
اخیر افزایش پیدا کرده اســت  و درحالی که چند روز پیش در 
سوپرمارکت های مرکز شهر هر عدد تخم مرغ ۳۵00 تا ۴هزار 
تومان بود، در حال حاضر به۴۵00 تومان رسیده است. این در 
حالی است که برخی از مغازه ها هر عدد تخم مرغ را بعضا تا ۵هزار 

تومان هم می فروشند. ماجرای این گرانی چیست؟
پیگیری هــای همشــهری از مدیرعامــل اتحادیه مرکزی 
مرغداران میهن حاکی از این اســت که قیمت تخم مرغ از 
طرف تولیدکننده افزایشــی نداشــته و حتی قیمت عرضه 
تخم مرغ در فصل گرما به کمتر از قیمت مصوب هم می رسد. 
محمد مرادی می گوید: در نیمه اول ســال مصرف تخم مرغ 
کاهش می یابد و با کاهش مصــرف، واحدهای مرغداری با 
زیان بســیار زیاد اقدام به تولید می کنند؛ یعنی در واقع، در 
بهار و تابستان تولیدکنندگان ما محصول خود را زیر قیمت 
مصوب که دولت قبلا اعلام کرده است، عرضه می کنند. در 
حال حاضر هم هنوز تخم مرغ به قیمت مصوب نرسیده؛ اما  
نســبت به ماه های قبل ضرر و زیان تولیدکننده کمتر شده 
است. مرادی تأکید می کند که ما افزایش قیمت نداشته ایم 
و تغییر انــدک نرخ ها هم فقط به دلیل جبــران هزینه های 
تولیدکنندگان بوده و به هیچ وجه گرانفروشــی محســوب 
نمی شود؛ اما در مورد علت تفاوت قیمت تخم مرغ در مغازه ها 
و سوپرمارکت های سطح شهر، مشکل از فروشندگان نهایی 
است و شبکه بازرســی و نظارت بر بازار باید به آن رسیدگی 
کند. به گفته این مقام صنفی، قیمت تخم مرغ در  مرغداری ها 

و واحدهای تولیدی از ۴۵ تا ۴7هزار تومان است.
مدیرعامل اتحادیه مرکزی مرغداران میهن در مورد احتمال 
افزایش قیمت تخم مرغ در فصل سرد سال هم می گوید: در 
حال حاضر ما در پرمصرف ترین  ماه ســال که شهریور است 
قرار داریم و از نظر میزان مصرف تخم مرغ، در اوج هستیم؛ 
چون بازگشایی مدارس و دانشگاه ها نزدیک است و مصرف 
تخم مرغ در بخش صنعتی بسیار بالاســت؛ با این وجود در 
شرایط فعلی تولید بیشتر از نیاز اســت و هیچ کمبودی در 
این بخش نداریم. مرادی می افزاید: با توجه به اینکه در تولید 
تخم مرغ کمبودی نداریم، فعلا برنامه ای برای افزایش قیمت 
هم نداریم؛ مگر اینکه قیمت مواداولیه و نهاده ها دستخوش 
تغییر شود که در آن صورت، ما هم درخواست افزایش قیمت 

را خواهیم داد.

قیمت تخم مرغ در بازار
در حال حاضر، قیمت شانه تخم مرغ بسته بندی ۳0 عددی در 
میادین میوه و تره بار ۱0۳ تا ۱0۵هزار تومان است. همچنین، 
براساس نرخ نامه ســازمان میادین میوه و تره بار، قیمت هر 
کیلوگرم تخم مرغ غیربســته بندی ۵۴هــزار و۵00تومان 
است. قیمت شانه ۳0 عددی تخم مرغ در سوپرمارکت های 
مرکز شهر هم ۱۲0هزار تومان است. در جدول زیر، قیمت 

تخم مرغ های بسته بندی شده در بازار آمده است.

مصوبه ای برای دوپینگ شاخص بورس
دولت، روش محاسبه نرخ خوراک گاز صنایع را تا پایان برنامه هفتم فرموله کرد

نرخ خوراک پتروشیمی فرموله شد
طبــق مصوبــه قبلی هیــأت دولــت که در 
۱7اردیبهشــت تصویب شده بود نرخ خوراک 
گاز صنایــع پتروشــیمی تــا 7هــزار تومان 
افزایش یافته بود و این موضوع درصورت اجرا 
می توانست حاشیه ســود صنعت پتروشیمی 
 را بــا چالــش مواجه کنــد اما بــا اصلاحات
انجام شده نرخ خوراک به گونه ای اصلاح شده 
که قیمت گاز تحویلی از ۵هــزار تومان کمتر 
نشود و قیمت صادراتی گاز ایران از میانگین ماه 

قبل بیشتر نشود.
احسان خاندوزی، وزیر اقتصاد روز گذشته در 
همین باره اعلام کــرد: با هدف تقویت تولید و 
پیش بینی پذیری اقتصاد، دولت تا پایان برنامه 
هفتم، روش محاسبه نرخ خوراک گاز صنایع 
را به فرمول بازگرداند. قیمت خوراک از ۵هزار 
تومان نباید کمتر باشــد و از میانگین  ماه قبل 

نرخ صادراتی بیشتر نشود.

اثر اصلاح نرخ خوراک بر بازار سهام
محمــد پورتدین، یــک تحلیلگــر اقتصادی 
درباره اصلاح نرخ خــوراک تولید کننده های 

پتروشیمی ها توســط دولت گفت: با توجه به 
اینکه بیش از ۴0درصد بازار سرمایه به صنعت 
پتروشــیمی اختصاص دارد، اگر صنعت نفت 
و فرآورده هــای نفتی را هم جــزو این صنعت 
در بازار ســرمایه بدانیم، به طــور حتم بالغ بر 
۵0درصد بازار سرمایه تحت تأثیر این مصوبه 
قرار خواهد گرفت و این موضوع تأثیر مثبتی بر 
بورس خواهد داشت. محمدعلی احمدزاده اصل 

یک کارشــناس دیگر بازار سرمایه نیز توضیح 
داد: بــا تعیین نرخ خوراک براســاس فرمول، 
شاهد سرمایه گذاری های بلندمدت، افزایش 
سود صنعت پتروشــیمی و همینطور افزایش 

منافع دولت و سهامداران خواهیم بود.
به گفتــه او اگــر پیگیری های لازم از ســوی 
مسئولان صورت نمی گرفت صنعت پتروشیمی 

زیان ده می شد.

حسن کاظم زاده، کارشناس دیگر بازار سرمایه 
نیز گفت: نرخ های جدید ۱۵00تومان نسبت 
به نرخ ثابت گاز 7هزار تومانی در مصوبه قبلی 
کمتر است بنابراین بدون درنظر گرفتن ضریب 
صنایع فولادی که ۶0درصد نرخ خوراک گاز 
تعیین شده، ابلاغیه جدید خوب است و تحلیل 
وضعیت آینده صنایع مختلــف را قابل اتکاتر 

خواهد کرد.

پس از چالش های فراوان برســر افزایــش نرخ خوراک 
تولیدکننده های پتروشــیمی که منجر به افت 3000هزار 
میلیارد تومانی ارزش بازارسهام در طول 110روز شد، بالاخره 
نرخ خوراک گاز تولید کننده های پتروشیمی و متناسب با 
آن سایر صنایع، اصلاح و روز گذشته ابلاغ شد.کارشناسان 

بر این باورند با توجه به تعدیل قیمت ها، این مصوبه می تواند 
اثر مثبتی بر بازار سهام داشته باشد.

به گزارش همشــهری، قیمت گذاری کالاهــا و خدمات و 
همینطور مواداولیه و انرژی همیشــه برای بازار ســهام 
چالش برانگیز بوده است.در این میان افزایش نرخ خوراک 
شرکت های پتروشــیمی که ازجمله صنایع اثر گذار بازار 
سهام است، در 17اردیبهشت امســال در تاریخ ماندگار 
شــد چرا که این مصوبه منجر به افت ارزش بازار سهام به 
میزان 3000هزار میلیارد تومان شــد و یکی از بزرگ ترین 

نزول های تاریخ بازار سرمایه ثبت شد. این دستورالعمل از 
زمان تصویب تا روزی که ابعاد آن با مهر محرمانه فاش شد 
ابعاد و حواشی زیادی داشت حتی منجر به تشکیل پرونده 
قضایی برای 21فرد حقیقی وحقوقی شدکه از این مصوبه 
مطلع بودند و با فروش 2500میلیارد تومان سهام، زمینه های 
نزول شاخص را فراهم کردند. اما با توجه به اثر گذاری این 
مصوبه بر سود شرکت های پتروشیمی و بعد از اعتراض های 
فراوان بالاخره هیأت دولت مصوبه 17اردیبهشت را اصلاح 

و روزگذشته ابلاغ کرد.

پیکان رده خارج، نیم میلیارد تومان؛ این نتیجه 

گزارش
غائله ای بود که عده ای با استناد نه چندان درست به 
الزام قانون برای دریافت گواهی اسقاط خودروی 
فرسوده برای شماره گذاری خودروهای وارداتی در فضای مجازی 
به راه انداختند؛ اما واقعیت ماجرا که البته سال هاست وجود دارد، 
چیز دیگری بود که انتشــاردهندگان این آگهی ها نگفتند تا آب 

گل آلوده تر شود.
به گزارش همشهری، براساس ماده۱0 قانون ساماندهی صنعت 
خودرو و اصلاحیه آن، یکی از ارکان شماره گذاری وسایط نقلیه 
تولیدی یا وارداتی نوشماره، دریافت مجوز از ستاد نوسازی ناوگان 
و اسقاط خودروهای فرسوده است؛ بنابراین تمامی وسایط نقلیه 
نوشماره اعم از سبک، سنگین و موتورسیکلت برای دریافت مجوز 
شماره گذاری باید گواهی اسقاط ارائه دهند یا عوارض مربوطه را 
به صندوق حمایت از تحقیقات و توسعه صنایع پیشرفته وزارت 
صنعت، معدن و تجارت بپردازند. با این حساب، برای شماره گذاری 
خودروهای جدید وارداتی، نیازی به مالکیت خودروهای رده خارج 
نیست و فقط باید مســیر اداری برای ارائه یک گواهی اسقاط یا 

عوارض مربوط به آن طي شود.

ماجرای دروغ بزرگ
پس از ارسال آیین نامه واردات خودروهای کارکرده به مجلس، یک 
نماینده مجلس مفاد این آیین نامه 7بندی را منتشر کرد که آخرین 
بند آن به موضوع الزام اســقاط یک خودروی فرسوده به ازای هر 
خودروی کارکرده وارداتی اشاره داشت. همین بند با سوءاستفاده 
عده ای در فضای مجازی و تغییر آن، بن مایه قیمت گذاری نجومی 
خودروهایی شــد که تنها مزیت آنها عمر بالا و از رده خارج بودن 
اســت. این کار تا جایی پیش رفت که قیمت برخی خودروهای 

مدل پایین همچون پیکان های دهه ۵0 و ۶0 به شــکل عجیبی 
افزایش یافت و به ۵00 میلیون تومان هم رســید؛ چراکه شایعه 
کرده بودند: شرط ترخیص خودروهای وارداتی، اسقاط خودروی 
فرسوده است و همین کافی بود تا ســایر دارندگان خودروهای 
فرسوده هم برای فروش ارابه های عتیقه خود به قیمت های نجومی 

به تب وتاب بیفتند.

اصل ماجرا
سال هاســت که در ماده۱0 قانون ســاماندهی صنعت خودرو، 
شماره گذاری وسایط نقلیه تولیدی یا وارداتی نوشماره، نیازمند 
دریافت مجوز از ستاد نوسازی ناوگان و اسقاط خودروهای فرسوده 
است و هر وسیله نقلیه نوشــماره برای پلاک شدن باید گواهی 
اسقاط متناسب با خود را ارائه کند. البته در اوایل دهه90 و به واسطه 
کاهش شدید تولید خودرو و متشنج شدن بازار، پرداخت عوارض 
نیز به عنوان جایگزین گواهی اسقاط در دستور کار قرار گرفت و از 
قضا در ماجراي آلودگی هوا، یکی از مسائل مورد بحث در مورد از 
رده خارج نشدن خودروهای قدیمی، همین موضوع جایگزینی 
عوارض با گواهی اسقاط است. نکته قابل توجه این است که حتی 
اگر شماره گذاری خودروهای وارداتی منوط به ارائه گواهی اسقاط 
خودرو باشــد، هیچ یک از متقاضیان الزامی به مالکیت خودروی 
فرسوده و رده خارج ندارند و فقط با ارائه یک گواهی اسقاط که بهای 
آن به ۴۵میلیون تومان هم نمی رسد، می توانند خودروی خود را 
شماره گذاری کنند. نکته ای مهم در مقابل فریب آگهی های اخیر، 
توجه به نص صریح آیین نامه خودروهای وارداتی و اطلاعیه های 
ستاد نوسازی ناوگان و اسقاط خودروهای فرسوده است که تأکید 
دارد: ارائه گواهی اســقاط برای واردات ضروری اســت، نه خود 

خودروی فرسوده!

قیمت گواهی اسقاط
هرچه قیمت گواهی اسقاط بیشتر باشد، هزینه نوسازی ناوگان 
بالاتر خواهد رفت و هزینه های این اتفاق برای جبران تخریب های 
زیست محیطی، افزایش مصرف سوخت و کاهش ایمنی ناوگان 
حمل ونقل سر به فلک خواهد کشید. بر همین اساس قانونگذار 
و مجری قانون همــواره تلاش کرده اند هزینه نوســازی ناوگان 
با اســقاط خودروهای فرســوده را کاهش دهند؛ اما نه با گران تر 
کردن خودروی فرسوده بلکه با اعطای تسهیلات و اولویت دادن 
به مالکان این خودروها برای تبدیل خودروی قدیمی به خودروي 
جدید. در روزهای اخیر هم، بعد از داغ شدن ماجرای درج قیمت 
غیرواقعی برای خودروهای فرسوده، انجمن صنفی مراکز اسقاط 
خودروهای فرســوده، اعلام کرد که این صنــف اصلا تمایلی به 
افزایش قیمت خودروهای فرسوده و گواهی اسقاط ندارد و قیمت 
واقعی خودروهای فرسوده عددی بین ۳۵تا۴۲میلیون تومان )بسته 
به نوع و کیفیت خودرو( است. و حتی آماده عرضه ۴0هزار گواهی 
اسقاط دپو شده به قیمت مصوب به تولیدکنندگان و واردکنندگان 
است. سیدامیر احمدی، دبیر انجمن صنفی مراکز اسقاط و بازیافت 
خودرو، گفت: تولیدکنندگان و واردکنندگان می توانند برنامه تولید 
و واردات خود را به انجمن اعلام کرده تا انجمن ضمن برنامه ریزی 
برای تولید گواهی، نیاز آنها را تأمین کند. به عقیده او، قیمت های 
غیرواقعی خودروهای فرسوده ناشی از شیطنت عده ای است که 
قصد برهم زدن بازار را دارند و دســتگاه های نظارتی باید به این 
موضوع رسیدگی کنند. محمود مشهدی شریف، رئیس انجمن 
صنفی مراکز اســقاط هم در واکنش به اتفاقات اخیر، گفت: این 
انجمن با پشتیبانی ۲۲0مرکز اسقاط در سطح کشور، آماده عرضه 
۴0هزار گواهی اسقاط با نرخ ۳۵میلیون تومان به تولیدکنندگان و 

واردکنندگان خودرو و موتورسیکلت است. 

ختم غائله گواهی اسقاط برای واردات خودرو

چرا تغییرات نرخ خوراک پتروشیمی مهم است؟

تغییرات نرخ گاز به عنوان خوراک تولید کنند های پتروشــیمی برای 
سهامداران اهمیت زیادی دارد اما این اهمیت فقط مختص به بازار سهام 
نیست چراکه این موضوع بخش های مختلف اقتصاد را نیز تحت تاثیر 
قرار می دهد. علت آن این است که این روزها محصولات پتروشیمی 
نقش بســیار مهمی در زندگی روزمره ما دارند و افزایش نرخ خوراک 
به غیر از اثری که بر سودآوری شرکت های پتروشیمی دارد، می تواند 
اثر مستقیمی بر بسیاری ازکالا ها داشته باشــد. تقریبا اغب وسایل و 
تجهیزاتی که با آنها سر و کار داریم به نوعی مواد پتروشیمی در آنها به کار 
رفته است به همین دلیل رشد اقتصادی بسیاری از کشورها به نفت و 

محصولات پتروشیمی وابسته است.

به طورشفاف تولید درمجتمع های پتروشیمی با استفاده از گاز به عنوان 
ماده اولیه انجام می شود و در واقع گاز، خوراک تولید صنایع پتروشیمی 
است. خوراک در پتروشــیمی ۲نوع خوراک گاز و خوراک مایع است. 
پتروشــیمی هایی که از خوراک گاز اســتفاده می کنند تحت عنوان 
پتروشیمی های خوراک گازی و پتروشــیمی هایی که از خوراک مایع 
استفاده می کنند تحت عنوان پتروشیمی های خوراک مایع از آنها یاد 
می شود. بنابراین هر نوع افزایش نرخ گاز به عنوان خوراک برای واحد های 
پتروشیمی از یک طرف بر میزان سودآوری این شرکت ها، که مورد توجه 
سهامداران است اثر می گذارد و از طرف دیگر قیمت کالا های تولیدی که با 
استفاده از محصولات پتروشیمی انجام می شود را تحت تأثیر قرار می دهد.

می توان سالانه ۱۲۰دستگاه لکوموتیو تولید کرد
عباس علی آبادی، وزیر صنعت: کشور ما لکوموتیوساز است و ظرفیت های بسیاری برای تولید لکوموتیو در کشور 
وجود دارد. حداقل توان تولید داخل، ماهانه ۱۰دستگاه لکوموتیو است و درواقع می توان سالانه ۱۲۰دستگاه لکوموتیو 
تولید کرد که رقم بسیار بزرگی است.همه کارخانجات فعال در این عرصه تجهیز شده اند و توان مهندسی وجود دارد.

کاهش ۲۵درصدی قیمت بلیت اتوبوس به مقصد عراق
مهرداد بذرپاش، وزیر راه وشهرسازی: نرخ بلیت های اتوبوس براســاس قیمت مصوب بود، اما براساس 
تصمیم راهداری قرار شد از امروز -۱۲شــهریور - بلیت های اتوبوس به مقصد پایانه های مرزی با کاهش 

۲۵درصدی قیمت عرضه شود. 

بهزاد رنجبربورس
روزنامه نگار

یامور

عددی 6 

29.800
تومان

حسام

عددی ۲۰ 

99.500
تومان

تلاونگ

عددی 6 

33.000
تومان

تلاونگ

عددی ۲۰ 

98.000
تومان

صمدپور

عددی ۱۲ 

66.000
تومان

صمدپور

عددی ۱۵ 

82.600
تومان

آذر ای 
مرغ
عددی 9 

49.500
تومان

زرده 
طلایی

عددی ۱۵ 

74.600
تومان


